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Denna bilaga innehåller samrådsredogörelsen för detaljplan 
Tummarp 1:116 med flera där samtliga inkomna yttranden 
presenteras i sin helhet.

Inledningsvis redovisas omständigheterna för samrådsmötet. 
Därefter presenteras en sammanfattning av de inkomna 
yttrandena samt de revideringar som har gjorts i detaljplanen. 
Slutligen presenteras samtliga inkomna yttranden med 
tillhörande svar.
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Samrådsredogörelse
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1. Sammanfattning

Samråd enligt PBL 5:11 avseende planförslag upprättat den 8 
mars 2023 har ägt rum under tiden 3 april 2023 – 8 maj 2023 
och har annonserats i Borås Tidning. Berörda markägare 
har underrättats med brev till samrådet. Samrådsmötet ägde 
rum den 2 maj i Tummarpskolan. Under samrådstiden har 
detaljplanen varit anslagen i Stadshuset. Handlingarna har 
även varit tillgängliga på kommunens hemsida.

19 remissinstanser, 5 berörda grannar och 3 övriga har 
skickat in yttranden under samrådstiden. 

Sammanfattning av remissparters 
yttranden
Detaljplanens remissparter har haft synpunkter på ett antal 
punkter. 

 » Önskar tydligare beskrivningar av konsekvenser på 
dagvatten och skyfall, inklusive hur miljökvalitetsnor-
mer för vatten följs. Detta har tillgodosetts.

 » Önskar mer beräkningar och tydligare beskrivningar av 
de geotekniska förhållandena. Detta har tillgodosetts.

 » Önskar uppgifter om maximal ljudnivå samt bedöm-
ning om en trafikökning på 1–2 % per år kan äventyra 
förutsättningarna att uppnå en god ljudmiljö i fram-
tiden. Detta har tillgodosetts och bedöms ej vara ett 
problem.

 » Önskar att bebyggelse planläggs så att skyddsvärda 
träd bevaras och skyddas samt inte påverkar artskyddet 
negativt. Detta har delvis tillgodosetts. Återplantering 
ska ske för nedtagning av två träd i en av alléerna.

 » Önskar ökade möjligheter på byggrätten söder om 
scoutstugan. Detta har delvis tillgodosetts genom 
minskad andel genomsläpplighet. Bestämmelsen är 
däremot nödvändig med hänsyn till dagvattenhantering. 

 » Synpunkter om bevarandet av kulturhistoriskt värde-
fulla byggnader och dess underhållsaspekter. Detta 
har delvis tillgodosetts genom att bestämmelser har 
justerats i plankartan.

 » Önskar att kopplingar och tillgängliga stråk stärks i och 
omkring planområdet. Detta har delvis tillgodosetts. 
Detaljplanen hanterar det som ligger inom planområdet 
och fokus är att skapa förutsättningar för tillgängliga 
och säkra gång- och cykelvägar utmed Boråsvägen. 

 » Önskar att flera trafikfrågor tydliggörs. Dessa har delvis 
tillgodosetts. Specifika trafikåtgärder kan i en detaljplan  
inte säkerställas, däremot skapas förutsättningar för 
dem.
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 » En flyghinderanalys behövs. Detta har tillgodosetts.
 » Synpunkter på placering av nätstation. Detta har 

tillgodosetts efter dialog med Vattenfall Eldistribution.
 » Önskar att scoutföreningen inte begränsas av plan-

förslaget. Detaljplanen hindrar inte scoutföreningens 
verksamhet.

 » Synpunkter på fastighetsrättsliga frågor. Detta har 
tillgodosetts.

 » Synpunkter på släckvattenhantering. Detta har tillgodo-
setts.

 » Informerar om befintliga ledningar inom planområdet. 
Informationen finns med i genomförandetexten.

Sammanfattning av berörda grannars 
yttranden
Även berörda grannar har haft synpunkter på detaljplanen. 

 » Uttrycker oro över dagens och framtida trafiksituation, 
både inom skolområdet och trafiksäkerheten längs 
Boråsvägen. Synpunkterna har delvis tillgodosetts 
genom bland annat omarbetning av planförslaget med 
möjlighet för både in- och utfart från Boråsvägen. 
Trafikverket är väghållare för Boråsvägen och ansvarar 
för framtida åtgärder inom det statliga vägnätet.

 » Uttrycker oro över den föreslagna exploateringens 
påverkan på antalet soltimmar på intilliggande fastighe-
ter. Detta har inte tillgodosetts då Borås Stad bedömer 
att exploateringens höjder inte innebär en betydande 
olägenhet.

 » Synpunkter på en arrenderad tomt. Synpunkten kan 
inte tillgodoses på grund av att arrenden inte säkerställs 
genom detaljplan.

Ändringar i planförslaget
Yttrandena har lett till att detaljplanen har reviderats på några 
punkter. Planens innehåll vad avser markanvändning och 
principer är i allt väsentligt bibehållet.

Granskningshandlingen innebär följande ändringar jämfört 
med samrådshandlingen:

Plankarta

 » Yta för E-användning (teknisk anläggning) har precise-
rats.

 » Byggnadsarean inom skolanvändningen har utökats.
 » Bullerbestämmelser har tydliggjorts.
 » Bestämmelse för dagvattenhantering har införts i 

plankartan tillsammans med bestämmelse om genom-
släpplighet samt marklov för åtgärder som innebär 
försämring på genomsläppligheten.

 » Bestämmelse som reglerar planterbart bjälklag på 
underjordiskt parkeringsgarage har införts inom 
kvartersmark för bostäderna samt bestämmelse för 
begränsning av markparkering för bil.

 » Marklov för fällning av skyddsvärda träd samt träd över 
en viss stamdiameter har införts som bestämmelse.

 » Vägområdet för Boråsvägen har justerats så att slänter 
och stödmurar ryms inom användningsområdet.

 » Bestämmelse som reglerar takvinkel inom skolanvänd-
ningen har tagits bort för att bättre kunna anpassa 
byggnaderna till dess funktioner.

 » Grundkartan har justerats efter Lantmäteriets synpunk-
ter.

Planbeskrivning

 » Planbeskrivningsmallen har justerats i sin helhet med 
anledning av Boverkets nya föreskrifter, vilket inneburit 
omstrukturering av rubriker, text och bilder.

 » Syftet har förtydligats gällande kulturhistorisk miljö 
och kompensationsåtgärder. 

 » Beskrivningen av konsekvenser av dagvatten och 
skyfall (inklusive MKN vatten) har kompletterats 
utefter dagvatten- och skyfallsutredningen. 

 » Beskrivning av de geotekniska förhållandena har 
kompletterats med hänsyn till geoteknisk utredning.

 » Beskrivning av trafikfrågorna har justerats utefter 
kompletterad trafikutredning.

 » Bulleravsnittet har justerats efter synpunkter från 
Länsstyrelsen.

 » Beskrivning av detaljplanens påverkan på artskyddet 
har lagts till utifrån en artskyddsutredning.

 » Genomförandetexten har kompletterats efter Lantmäte-
riets synpunkter. 

 » Solstudien har kompletterats med fler tider.

Utredningar

 » Den geotekniska utredningen har kompletterats.
 » En skyfallsutredning har utförts samt komplettering av 

dagvattenutredningen.
 » Trafikutredningen har kompletterats.
 » En artskyddsutredning har utförts med hänsyn till 

entitas och mindre hackspetts livsmiljöer. 

Mindre redaktionella ändringar utöver de nämnda ovan kan 
ha skett mellan samråd och granskning.

Handläggning
Kommunstyrelsen har under 2021, genom två olika beslut, 
gett Samhällsbyggnadsnämnden uppdraget att pröva 
möjligheten att ändra detaljplanen för aktuellt planområde. 
Dessa uppdrag hanteras i och med denna detaljplan inom 
samma projekt. 
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att Samhällsbyggnadsnämnden är den nämnd som ansvarar 
för frågan kring att bevara de befintliga byggnaderna, men 
vill belysa att äldre byggnader kan var dyra att underhålla 
jämfört med nya, vilket kan leda till ökade underhållskostna-
der för skolans verksamhet. 

Fastigheten Tummarp 1:208 och del av Tummarp 1:116 
ligger på östra sidan om Boråsvägen och består idag av 
planlagd kvartsmark med användning A – allmänna ändamål. 
Fastigheten Tummarp 1:208 där Scoutstugan är belägen 
har kommunen sålt sedan tidigare och resterande del inom 
Tummarp 1:116 är obebyggd byggrätt i kommunens ägo. I 
samrådsförslaget har området fått användningen Centrum/
Kontorsändamål, vilket är positivt. Kommunstyrelsen 
uppmanar samhällsbyggnadsförvaltningen att öka möjlighe-
terna att nyttja byggrätten söder om scoutstugan. Förslagsvis 
genom att bestämmelsen om hur stor del av tomten som får 
hårdgöras stryks samt att studera om fler användningar kan 
tillåtas.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Synpunkterna har tagits i beaktning och diskuterats med 
berörda förvaltningar. Bedömningen är att fastigheten 
Tummarp 1:116, söder om scoutstugan, inte anses lämplig 
för ytterligare användningar. Fastigheten ligger intill två 
vägar och trafiken från Boråsvägen avger buller i en sådan 
utsträckning att till exempel en användning för bostäder 
skulle innebära att goda utomhusmiljöer är svåra att uppnå. 
Samhällsbyggnadsnämnden har även kollat på möjligheten 
att öka byggrätten på fastigheten enligt Kommunstyrelsens 
förslag. Bedömningen är att bestämmelsen om genomsläpp-
lighet är väsentlig att ha kvar då den även uppfyller ett syfte 
för hantering av dagvatten. Procenttalet har däremot sänkts 
för att bättre möta de funktioner som en centrum-/besöksan-
läggning skulle kunna behöva. 

S2 Länsstyrelsen
Länsstyrelsen bedömer med hänsyn till ingripandegrunderna 
i 11 kap 10 § PBL och nu kända förhållanden att frågor som 
rör hälsa och säkerhet samt påverkan på miljökvalitetsnormer 
för vatten behöver lösas på ett tillfredställande sätt enligt vad 
som anges nedan. I annat fall kan planen komma att prövas 
av Länsstyrelsen om den antas. 

Motiv för bedömningen Länsstyrelsen befarar inte att: 

 » Riksintresse kommer att skadas påtagligt 
 » Mellankommunal samordning blir olämplig 
 » Strandskydd upphävs i strid med gällande bestämmelser 

(MB 7 kap) 

Tummarp 1:65 och del av Tummarp 1:72  
Kommunstyrelsen uppmanade 2021-06-07 i beslut § 260 
Samhällsbyggnadsnämnden att ändra detaljplanen för 
Tummarp 1:65 och del av Tummarp 1:72. 

Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2021-06-24 i beslut 
§ 206 att ge Samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att 
upprätta detaljplan. 

Tummarp 1:116 med flera  
Kommunstyrelsen gav 2021-11-08 i beslut § 435 
Samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att pröva möjligheten 
att ändra detaljplanen för Tummarp 1:116 med flera. 

Samhällsbyggnadsnämnden beslutade  
2021-12-16 (§ 430) att ge Samhällsbyggnadsförvaltningen i 
uppdrag att upprätta detaljplan. Begäran grundar sig på att 
Tummarpskolan ska byggas om till en 4-parallellig F-6 skola 
och att skolan därför behöver större plats till skolgården. 
Marken som skolan behöver utökas på är kommunalägd 
kvartersmark planerad till bostadsändamål, söder om tomten. 

Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2022-11-17 i ett 
inriktningsbeslut (§ 333) att samrådsförslaget ska utgå från 
att bevara befintliga byggnader på fastigheten Tummarp 
1:116 och Tummarp 1:208 genom rivningsförbud. Samhälls-
byggnadsnämndens bedömning är vidare att stor hänsyn ska 
tas till biotopskyddade alléer och byggnaders arkitektoniska 
utformning samt att grönytorna på Tummarp 1:116 (öster om 
Boråsvägen) bör bevaras. 

Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2023-03-23 i beslut § 
57 att sända detaljplanen för samråd och att genomförandet 
av detaljplanen inte antas innebära en betydande miljöpåver-
kan. Samrådet pågick under tiden den 3 april - 8 maj 2023. 
Inkomna synpunkter finns sammanställda i en samrådsredo-
görelse.

2. Yttranden från remisspart

S1 Kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen tillstyrker detaljplanen men uppmanar 
Samhällsbyggnadsnämnden att öka möjligheterna att nyttja 
byggrätten söder om scoutstugan.

Efter uppdragsbeslutet har Samhällsbyggnadsnämnden tagit 
ett inriktningsbeslut i ärendet, BN2021-2244 2022-11-17§ 333, 
beslutet togs efter en genomgång av kulturhistoriska värden i 
området. Samhällsbyggnadsnämnden godkände informatio-
nen och beslutade att lägga den till handlingarna samt lade 
till att samrådsförslaget ska utgå från att bevara befintliga 
byggnader på fastigheten Tummarp 1:116 och Tummarp 
1:208 genom rivningsförbud. Kommunstyrelsen konstaterar 
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Länsstyrelsen finner det däremot inte uteslutet att: 

 » Miljökvalitetsnormer riskerar att inte följas 
 » Bebyggelse blir olämplig för människors hälsa och 

säkerhet eller till risken för olyckor, översvämning eller 
erosion (buller, strålning, risk för olyckor, översväm-
ning, erosion) 

Prövningsgrunder enligt PBL 11 kap. 10§ 

Miljökvalitetsnormer för vatten  
Planbeskrivningen redogör hur dagvattnet ska omhändertas 
för inte påverka recipienter nedströms med en framtagen 
dagvattenutredning som stöd. Kommunen bedömer att 
åtgärderna är tillräckliga för att miljökvalitetsnormerna 
(MKN) ska följas men det saknas en analys utifrån förutsätt-
ningarna att nå dem i dagvattenutredningen. Länsstyrelsen 
kan därmed inte utläsa hur kommunen kommit fram till 
resonemanget att miljökvalitetsnormerna kommer att följas. 

Grundvattenförekomsten Dalsjöfors (WA31318131) ligger 
inom planområdet och är utpekad som en regionalt viktig 
dricksvattenresurs enligt den regionala vattenförsörjningspla-
nen för dricksvatten i Västra Götaland. Kommunen behöver 
inkludera grundvattenförekomsten och dess betydelse för 
dricksvattenförsörjningen i planhandlingarna samt analysera 
planförslagets påverkan på den. Kommunen behöver även 
beakta att grundvattenförekomsten också omfattas av 
miljökvalitetsnormer. Detta inbegriper att beskriva grund-
vattenförekomstens status samt på ett tydligt sätt resonera 
kring hur planen följer MKN och inte riskerar att försämra 
dess status. 

I dagvattenutredningen framgår det att riktvärdet för fosfor 
överskrids även efter rening av dagvattnet i avrinningsom-
råde B. Kommunen bedömer dock att detta inte kommer 
påverka recipienten då överskridandet kan motverkas 
med hjälp av dimensionering med högre reningseffekt på 
anläggningarna, alternativt kompletterande anläggningar. 
Till nästa skede behöver kommunen utveckla hur stor 
reningseffekt som de motverkande åtgärderna bedöms ha 
och koppla detta till ett resonemang kring hur planen följer 
miljökvalitetsnormerna. Det räcker inte med att redovisa 
att föroreningshalterna minskar, dessa behöver ställas 
i relation till vad recipienten klarar av. Notera att icke-
försämringskravet avser kvalitetsfaktorerna för respektive 
påverkad vattenförekomst och är inte nödvändigtvis enbart 
en jämförelse mellan en detaljplans nuvarande och framtida 
situation. Det är dessutom viktigt att belysa påverkan på 
eventuella hydromorfologiska vattenkvalitetsfaktorer och inte 
bara vattenkvalitet. 

Kommunen behöver även argumentera för varför det räcker 
med att jämföra föroreningshalterna med Göteborgs Stads 
riktvärdeshalter och motivera varför dessa anses tillämpliga 
på de lokala förhållandena. 

Kommunen föreslår rening av dagvatten genom växtbäddar 
i delar av planområdet. Dessa anläggningar kräver ett visst 
underhållsbehov. Kommunen behöver beskriva hur anlägg-
ningarna ska underhållas samt hur ansvarsfördelningen ser 
ut vad gäller drift om underhåll. Detta för att säkerställa en 
funktionsduglig rening och fördröjning vilket krävs för att 
inte riskera påverkan på recipienten och dess MKN. 

Hälsa och säkerhet  
Skyfall  
Kommunen behöver undersöka påverkan av extrem 
nederbörd (skyfall) för planområdet och beskriva strategi för 
omhändertagande/avrinning vid skyfall. I planbeskrivningen 
och dagvattenutredningen illustreras ytliga avrinningsvägar 
och lågpunkter, det framgår dock inte om det motsvarar 
ett skyfall. Länsstyrelsen rekommenderar att minst ett 
klimatanpassat 100-årsregn studeras för att undersöka 
skyfallet. Kommunen behöver undersöka och beskriva 
planens eventuella påverkan på området utanför planområdet 
samt framkomligheten till planområdet. I bedömningen bör 
hänsyn bland annat tas till ytliga avrinningsvägar, lågpunkter 
och instängda områden. Kommunen bör också fundera 
över om skola och tekniska anläggningar i aktuellt fall är att 
betrakta som samhällsviktig verksamhet och ges en högre 
skyddsnivå. 

Geoteknik  
Länsstyrelsen har inhämtat synpunkter från Sveriges geotek-
niska institut (SGI). Gällande det geotekniska utredningsun-
derlaget anser SGI att det är oklart hur stabilitetsberäkning-
arna har genomförts. SGI ställer sig även frågande om rätt 
urval av sektioner har studerats. Det anges i det geotekniska 
PM som tagits fram att omfattningen av planerad byggnation 
inte var känd vid framtagandet av underlaget. SGI anser 
att stabiliteten behöver beräknas utifrån de byggrätter som 
detaljplanen avser tillåta. Länsstyrelsen gör ingen annan 
bedömning. SGI:s yttrande bifogas. 

Buller  
Kommunen hänvisar i planbeskrivningen till Borås stads 
översiktliga bullerkartering från 2022 och bedömer att 
bullernivåerna inte äventyrar möjligheten att uppnå en god 
ljudmiljö för både skola och bostäder. En bild från karte-
ringen över aktuellt område finns med i planbeskrivningen. 
Dock finns det inga uppgifter om maximal ljudnivå i 
materialet. Kommunen behöver bedöma om en trafikökning 
på 1–2 % per år kan äventyra förutsättningarna att uppnå 
en god ljudmiljö i framtiden. Hastigheten på Boråsvägen har 
även betydelse för hur mycket det bullrar samt om hastighets-
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begränsningarna efterlevs. En hastighetsbegränsning till 30 
km/h med hög efterlevnad är ett bra sätt att minska buller-
situationen. Kommunen har en bestämmelse på plankartan 
om att riktvärdena enligt trafikbullerförordningen ska följas. 
Länsstyrelsen vill lyfta frågan kring hur riktvärdena för buller 
vid skolor är tänkt att implementeras i planen då de skiljer sig 
från riktvärdena enligt trafikbullerförordningen. 

Råd enligt PBL och MB 

Biotopskydd  
Det framgår av planbeskrivning och naturvärdesinvente-
ringen (NVI) att det finns två biotopskyddade alléer inom 
planområdet. Länsstyrelsen noterar att båda alléerna skyddas 
av egenskapsbestämmelser men att planen tillåter uppförande 
av gata samt ledningsförläggning som kan påverka träden i 
alléerna på ett otillåtet sätt. Det kan därför krävas dispens 
från biotopskyddsbestämmelserna för att genomföra detalj-
planen. Dispens söks hos Länsstyrelsen.

Artskydd  
Påverkan på fåglar och då framför allt mindre hackspett och 
entita bör, i planbeskrivningen utvecklas utifrån konsekvens-
analysen i NVI. 

Förorenad mark  
Kommunen har utrett föroreningar i planområdet och 
konstaterat att det finns halter av föroreningar över Natur-
vårdsverkets generella riktvärde för känslig markanvänd-
ning och mycket känslig markanvändning. De förhöjda 
halterna återfinns inom den del av planområdet där en 
handelsträdgård har varit lokaliserad. Kommunen har infört 
en planbestämmelse på plankartan i syfte att säkerställa att 
föroreningar åtgärdas. Länsstyrelsen anser att kommunen 
har hanterat förorenade områden inom planprocessen på ett 
godtagbart sätt. 

Så som planbestämmelsen a2 är formulerad i nuläget innebär 
det att åtgärdsmål för avhjälpande åtgärder för föroreningar 
ska vara Naturvårdsverkets generella riktvärden. Det finns 
därmed inget utrymme att ta fram platsspecifika riktvärden 
om det skulle vara aktuellt vilket kommunen bör beakta. 

Trafikfrågor  
Det är positivt att det finns planer på att anlägga en gång- 
och cykelväg samt uppgradera busshållplatsen för ökad 
tillgänglighet och säkerhet. För att möjliggöra en sådan 
utveckling är det viktigt att markbehovet för dessa åtgärder 
bedöms och reserveras i plankartan med rätt användning. 
Länsstyrelsen hänvisar i övrigt till Trafikverkets yttrande. 

Behov av miljökonsekvensbeskrivning (MKB)  
Kommunen har bedömt att ett genomförande av detaljplanen 
inte innebär betydande miljöpåverkan. Länsstyrelsen delar 
denna bedömning. Således behöver inte en MKB tas fram.

Kommentar 
Synpunkterna tillgodoses.

Miljökvalitetsnormer för vatten 
Förhållandet till MKN har förtydligats i planbeskrivningen, 
och dagvattenutredningen har uppdaterats. 

Dagvattenutredningen har kompletterats med översiktlig 
information om grundvattenförekomsten och ger förslag på 
dagvattenhantering inom planområdet som inte ska påverka 
grundvattnet negativt. Utredningen har även kompletterats 
med utförligare resonemang kring MKN vatten, se Dagvatten- 
och skyfallsutredning Tummarpskolan (2023-12-21). Bedömningen 
är att möjligheterna att nå satta MKN inte påverkas negativt 
av planerad exploatering. Föroreningshalter har simulerats 
i StormTac och den sammantagna bedömningen för utred-
ningsområdet efter exploatering är att utredningsområdet 
inte riskerar att påverka recipienten negativt om dagvattnet 
renas enligt dagvattenutredningen. Vidare utgör planområdet 
endast en liten del av vattendragets totala avrinningsområde 
som består till största del av skogsmark och jordbruksmark. 

I och med Länsstyrelsens synpunkter om Göteborgs 
riktvärden är det av större relevans att använda Borås egna 
framtagna riktvärden för de parametrar som finns. För de 
parametrar där kommunen inte har egna riktvärden visar 
utredningen istället hur det ser ut idag, vilket jämförts med 
exploateringsförslaget utan rening samt exploateringsförsla-
get med rening.

Bestämmelse om att fördröja dagvatten har införts i plan-
kartan för att hantera dagvatten. Kommunen kravställer 
inte en särskild anläggning för dagvattenhantering mer än 
att dagvattnet ska hanteras inom respektive fastighet. Det är 
fastighetsägarens ansvar att hantera dagvattnet inom fastighe-
ten. Bestämmelsen om dagvattenhantering kombineras med 
reglering om genomsläpplighet inom användningen för skola, 
bostäder samt centrum- och besöksanläggning. 

Skyfall 
En skyfallsutredning har tagits fram för att bemöta Läns-
styrelsens synpunkter. Kommunen har bedömt skola och 
teknisk anläggning som samhällsviktiga verksamheter och 
utredningen utgår ifrån ett 100-årsflöde. 

Skyfall kan hanteras genom avledning, eller med fördröjning 
inom planområdet. Fördröjning sker ytligt på nedsänkta ytor 
och avledning kan skapas med exempelvis nedsänkning, 
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höjning av mark, rännor och kantsten. Översiktliga förslag 
för avledning och fördröjning presenteras i utredningen, men 
studeras inte i detalj då det inte är bestämt vilket alternativ 
som föredras. Föreslagna fördröjningsytor är parkering 
sydväst om skolan, gräsytan i det föreslagna bostadsområdet 
och på det södra området inom centrum- och besöksanlägg-
ningsområdet. För avledning rekommenderas viss styrning 
för att säkerställa att avrinningen inte påverkar kringliggande 
områden utan når recipient (Tyréns, 2023-12-21).

Geoteknik 
En kompletterande geoteknikutredning har tagits fram för att 
besvara de synpunkter som SGI och Länsstyrelsen lämnat i 
sina yttranden.

I utredningen har det tydliggjorts hur stabilitetsbedöm-
ningarna genomförts samt lagts till ytterligare sektioner. 
Kommunen vill fortsatt möjliggöra en flexibel byggrätt för 
skoländamålet med anledning av att detaljplanen ska fungera 
över tid och kunna möta ett framtida behov. Utredningen 
har däremot kompletterats med information och beräkningar 
som visar att aktuell byggrätt bedöms som lämplig utifrån det 
som tillåts.  

Buller 
Planbeskrivningen har uppdaterats med kartering över 
maximal ljudnivå och som visar att de är hanterbara för 
såväl bostäder som skola. Beräkningar har även gjorts för en 
trafikökning om två procent per år till år 2045. Bedömningen 
är att ökningen inte bedöms äventyra förutsättningarna att 
uppnå en god ljudmiljö. Kommunen ser över trafikhastig-
heterna i kommunens serviceorter, däribland Dalsjöfors 
och hastigheten ska sänkas till 30 kilometer i timmen intill 
skolan. För vägområdet intill skolan gäller 30 kilometer i 
timmen under skoltid. 

Plankartan har uppdaterats med information om att trafik-
bullerförordningens riktvärden gäller för bostadsändamålet 
och Naturvårdsverkets riktvärden gäller för skoländamålet.

Biotopskydd 
Kommunen har efter samrådet sökt dispens för nedtagning 
av två träd i en av de biotopskyddade alléerna samt angöran-
det av en ny infart intill de två resterande träden som avses 
bevaras. Länsstyrelsen har gett dispens för åtgärden men med 
villkor om bland annat återplantering. Gällande u-området så 
ligger det idag befintliga ledningar i ledningsstråket.  

Artskydd 
En kompletterande artskyddsutredning har gjorts efter 
samrådet som förutom aktuellt planområde också kollar på 
två andra projekt i närområdet. Bedömningen är att aktuell 

detaljplan varken enskilt eller tillsammans med de två andra 
projekten får en betydande påverkan på entita eller mindre 
hackspett. 

Förorenad mark 
Synpunkterna noteras. Naturvårdsverkets riktvärden ligger 
kvar i granskningshandlingarna.

Trafikfrågor 
Vägområdet har utökats för att säkerställa att slänter och 
stödmurar ryms inom användningsområdet.

S3 Trafikverket 
Påverkan på statlig infrastruktur  
I trafikutredningen står att det planeras för fler exploateringar 
i Dalsjöfors. Trafikverket vill uppmärksamma kommunen på 
att när flertalet detaljplaner planeras inom samma område 
behöver dessa planer och deras påverkan på statens anlägg-
ningar diskuteras och utredas i ett helhetsperspektiv. Detta 
blir viktigt i de kommande detaljplanerna i och i närheten av 
Dalsjöfors.

Trafikutredning  
Trafikverket tolkar planhandlingarna som att föreslagen 
gång- och cykelväg ligger inom Trafikverkets vägområde. För 
att möjliggöra en sådan gång- och cykelväg behöver kommu-
nen ta kontakt med Västra Götalands Regionen (VGR) 
gällande finansiering. Om gång- och cykelvägen prioriteras av 
VGR kommer Trafikverket ta fram en vägplan och det är då 
viktigt att detaljplan och vägplan stämmer överens. Området 
för VÄG i detaljplanen behöver vara tillräckligt stort för att få 
plats med samtliga funktioner (gång- och cykelväg, buss-
hållplatser, körbanor etcetera). I nuvarande planförslag har 
Trafikverket svårt att utläsa om området för VÄG inrymmer 
önskade funktioner. I trafikutredningen står exempelvis att 
”Stödkonstruktion och vägräcke kan behövas”, vilket det inte 
verkar finnas utrymme för i aktuellt planförslag. Trafikverket 
vill därför framhålla vikten av att hela utformningen (det vill 
säga inklusive slänter, stödmur, vägräcke etcetera) inryms 
inom området för VÄG i plankartan. 

Det är idag cirka 1,3 meter i nivåskillnad mellan Boråsvägen 
och infarten till parkering för hämta/lämna. Hur löses denna 
nivåskillnad med föreslagen gång- och cykelväg? Gång- och 
cykelvägen bör inte skeva mer än ett par procent. 

Trafikverket önskar förtydligande av vilket dimensionerande 
fordon som använts samt att körspårsanalyser genomförs och 
redovisas. Detta gäller exempelvis de båda anslutningarna till 
skolan/bostäderna, korsningen Häglaredsvägen/Fjällbovägen 
– Boråsvägen samt passagen genom hållplatsläget.
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Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Plankartan har uppdaterats med ett bredare vägområde för 
att tillräckliga ytor för slänter och stödmurar ska rymmas 
inom området. Trafikförslaget har vidare setts över ur ett 
helhetsperspektiv och vägsträckor utanför planområdet har 
studerats. Aktuellt trafikförslag sträcker sig över större delar 
av Boråsvägen och där utbyggnad av gång- och cykelväg 
föreslås. Bedömningen är att gång- och cykelväg ryms inom 
det som idag är planlagt som väg utifrån den nuvarande 
detaljplanen. Kommunen har haft dialog med Trafikverket 
efter samrådstiden gällande att kommunen behöver ansöka 
om finansiering hos Västra Götalandsregionen för gång- 
och cykelväg. Att kommunen själv bygger ut gång- och 
cykelväg utanför Trafikverkets vägområde är inte möjligt 
med anledning av de privata bostadsfastigheter som ligger 
i direkt anslutning till vägområdet. Planbeskrivningen har 
uppdaterats med ytterligare sektioner över trafikförslaget 
längs Boråsvägen.

Nivåskillnaderna har setts över med hänsyn till Trafikverkets 
yttrande och Lokalförsörjningsförvaltningen har kollat på 
möjliga lösningar genom till exempel upphöjd marknivå för 
att möta gång- och cykelvägen och in-/utfarten, se figur 1. 
Detaljplanen hindrar inte möjligheten att uppnå godtagbara 
nivåskillander.

Utredningen har kompletterats med information om dimen-
sionerande fordon och körspårsanalyser.

S4 Tekniska nämnden
Tekniska nämnden tillstyrker planförslaget med beaktande 
till Tekniska nämndens synpunkter.

Viktigt är att utbyggnaden av skolan planeras utefter 
förutsättningen att enskilda skyddsvärda träd inom 
fastigheten (s.k. jätteträd) sparas samt fysiskt skyddas 
under byggnadsarbetet. Som kompensationsåtgärder rekom-
menderas renovering av trädens rotzon, luckring och övriga 
ståndortsförbättrande åtgärder. För att säkerställa att de 
biotopskyddade träden ersätts så att de uppfyller kriterier 
för en biotopskyddad allé ska återplanteringen ske i samråd 
mellan Borås Stads berörda förvaltningar.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Informationen är skickad till handläggare på Lokalförsörj-
ningsförvaltningen.

S5 Borås Energi och Miljö
Vi önskar få texten om dagvatten under kapitel 4 utbytt enligt 
nedan. 

Dagvatten  
Vid exploatering av området kommer andelen hårdgjord 
yta att öka och markanvändningen att förändras. För att 
planområdet inte ska påverka nedströms recipienter och för 
att undvika översvämning har en dagvattenutredning tagits 
fram (Tyréns, 2022-12-13). Planområdet delas upp i tre avrin-
ningsområden. Utredningen visar hur mycket dagvatten som 
behöver fördröjas och renas i respektive avrinningsområde. 
Dagvattenutredningen har utgått ifrån tidigare skisser för 
bostäderna och skolan utmed Boråsvägen samt Häglareds-
vägen men andelen hårdgjorda ytor bedöms vara likvärdigt i 
det förslag som nu samråds. Om det mellan planarbetet och 
detaljprojekteringen för området sker stora förändringar med 
avseende på markanvändning jämfört med vad framtagen 
dagvattenutredning redovisar behöver renings- och fördröj-
ningsbehov på nytt utredas. 

Exploateringen skall inte innebära ett högre flöde 
av dagvatten ut från fastigheten jämfört med innan 
exploateringen. Dagvattenflödet ska beräknas utifrån 
ett 10-årsregn med tio minuters varaktighet, dels utifrån 
dagens situation och därefter utifrån framtida förhållanden 
då området exploaterats. Skillnaden i flöde skall utjämnas 
på kvartersmark innan det avleds till kommunal dagvat-
tenledning. Utloppet bör vara strypt till befintligt flöde 
för ett 10-årsregn. För område A och B (skolområde samt 
bostadsområde) ska dagvattnet släppas i en anslutningspunkt 
till kommunal dagvattenledning. I dagsläget finns det ingen 
dagvattenledning att ansluta till, men VA-nätet planeras att 
byggas ut kring exploateringsområdet. 

Recipienten för planområdet är Rångedalaån (till Viskan). 
De föreslagna dagvattenlösningarna (Tyréns, 2022-12-13) 
indikerar att dagvattnet, efter exploatering, inte påverkar 
recipienten negativt gällande förorening eller flöde. Fosfor-
halterna för området för föreslagna bostäder, överskrider 
dock riktvärdena något. För att motverka detta kan exempel-
vis anläggningarna dimensioneras med högre reningseffekt 
eller kompletterande anläggningar användas.

Vi vill även ta bort följande text under Värme. ”För bostä-
derna ska istället bergvärme installeras.” 

Figur 1. Visar möjlig höjdsättning mellan Boråsvägen och befintlig skolbyggnad.
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Vi vill inte utesluta möjligheten att ansluta fjärrvärme till det 
nya bostadsområdet norr om skolan.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Planbeskrivningen har uppdaterats efter förslag på text samt 
efter information ifrån kompletterad dagvattenutredning. 

S6 Borås Elnät
Elnät  
Ingen erinran då planområdet ligger utanför vårt konces-
sionsområde. 

Stadsnät  
Det finns fiberkablar inom området som eventuellt måste 
hanteras, initiativtagaren bekostar flytt.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Informationen är skickad till Lokalförsörjningsförvaltningen.

S7 Lantmäterimyndigheten
Tummarp ga:2 nuvarande sträckning vid Häglaredsvägen 
skiljer sig från den gata som föreslås i samrådshandlingen, 
bland annat så är de två markområden som föreslås regleras 
till Tummarp 1:188 och 1:189 belastade av Tummarp ga:2. 
En omprövning av gemensamhetsanläggningens lokalisering 
behöver göras så att den stämmer överens med planhand-
lingarna. Tummarp ga:2 ska nämnas under fastighetsrättsliga 
konsekvenser och dess nuvarande lokalisering ska redovisas i 
grundkartan. 

Kartan som visar fastighetsrättsliga konsekvenser (s.28) bör 
kompletteras med fastighetsreglering berörande Tummarp s:2 
samt avstyckning av E-område på Tummarp 1:72. 

I avsnittet ledningsrätter bör beskrivas vilka nya lednings-
rätter som avses bildas i enlighet med detaljplanen. Den 
befintliga ledningsrätten 15-TOA-1752.1 finns också inom 
planområdet. Befintliga ledningsrätter ska redovisas i grund-
kartan. 

I avsnittet fastighetsbildning står det att marksamfälligheten 
Tummarp s:2 föreslås upphävas in planområdet. En mark-
samfällighet upphävs inte men kan genom fastighetsreglering 
överföras till en annan fastighet.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Planbeskrivningen har uppdaterats med den nämnda 
informationen. Vidare har även grundkartan uppdaterats 
med information som redovisar befintliga ledningsrätter och 
gemensamhetsanläggning.

S8 Kulturnämnden
Kulturnämnden tillstyrker Detaljplan för Dalsjöfors, 
Tummarp 1:116 m.fl., Tummarpskolan.

De nya skolbyggnaderna ska enligt planbeskrivningen 
uppföras med hänsyn till den befintliga bebyggelsen, vilket 
är positivt. Den tydligaste inverkan som den nya bebyggelsen 
kommer ha på den äldre, är att den nya skolbyggnaden 
föreslås sammankopplas i gavlarna till byggnad A från 1947. 
Det innebär att byggnad A får nya proportioner och att dess 
ursprungliga dimensioner och uttryck blir svårare att avläsa. 
En mer passande lösning vore exempelvis att bygga låga (en 
våning) förbindelsegångar mellan den äldre byggnaden och 
de nya huskropparna. 

Givet att byggnad A ändå bevaras i sin helhet och förses med 
skyddsbestämmelser, kan en sammankoppling med de nya 
byggnadskropparna i detta fall accepteras. Bidragande till 
bedömningen är vikten av att skapa nya skolplatser i tätorten. 

Som medskick vill Kulturnämnden dock att det motiveras i 
planbeskrivningen varför man valt att inte bevara byggnads 
A:s proportioner och hålla dess gavelsidor fria. Ur kulturmil-
jöhänseende skulle byggnad A högst sannolikt gynnas av att 
förbli i en mer fristående position.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Befintliga byggnader föreslås fortsatt regleras med rivnings-
förbud. Planbeskrivningen har uppdaterats med information 
om att förbindelsegångar mellan befintliga och nya byggna-
der är fördelaktigt för kulturmiljön. Däremot regleras det inte 
i plankartan vilket motiveras i planbeskrivningen. 

S9 Räddningstjänsten
Räddningstjänsten har följande synpunkter på detaljplanen. 

Släckvattenhantering  
Vid parkeringsgarage under mark (t.ex. under bostadshus/
innergård för bostadshus) bör släckvattenhantering säkerstäl-
las antingen genom avstängningsbara dagvattenledningar 
(avstängningsmöjlighet för dagvatten som går från garage) 
alternativt med garage utan golvbrunnar. Denna information 
bör inkluderas i planbeskrivningen. 
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Räddningstjänsten har tidigare varit i kontakt med samhälls-
byggnadsförvaltningen gällande brandvattenförsörjning 
vilket bedöms vara hanterat på ett tillfredställande sätt i 
granskat underlag.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Planbeskrivningen har uppdaterats med information om 
släckvattenhantering.

S10 Fritids och folkhälsonämnden 
Fritids- och folkhälsonämnden tillstyrker Detaljplan för 
Dalsjöfors, Tummarp 1:116 med flera, Tummarpskolan, och 
skickar beslutet till Samhällsbyggnadsnämnden.

Fritids- och folkhälsonämnden vill lyfta fram ett antal 
specifika delar i detaljplaneförslaget som på olika sätt omfat-
tar nämndens ansvarsområden: 

 » Idrottshall 
 » Friluftsliv, motionsspår och vandringsleder 
 » Trafikåtgärder, gång och cykelvägar 
 » Civilsamhället: Ortsråd/Attraktiva Toarp och Dalsjö-

fors Scoutkår 

Dessa delar beskrivs mer omfattande nedan. 

Idrottshall  
Tummarpskolan kommer i och med möjliggörandet av till- 
och ombyggnationen därmed att rymma bland annat en ny 
fullstor idrottshall, vilket krävs för att flera idrotter ska kunna 
utövas i lokalen utifrån skolans behov. Fritids- och folkhäl-
sonämnden anser att det även gynnar föreningslivet i stort 
samt bidrar till ytterligare en plats för människor att mötas i 
Dalsjöfors. Idrottshallen bidrar positivt till närområdet och 
kommer även att kunna avlasta andra idrottshallar i Borås 
gällande tränings- och matchtider. Det är viktigt att spelpla-
nens mått är 20x40 meter för att tillgodose föreningslivets 
behov. Den behöver även vara delbar så att minst två grupper 
kan använda den samtidigt samt önskvärt om den har en 
mindre läktare (eventuellt utdragbar) med plats för 50-100 
personer. Idrottshallens placering inom området är viktig, för 
att uppfylla olika tillgänglighetskrav från både tillkommande 
parkeringar och övriga byggnader. 

Friluftsliv, motionsspår och vandringsleder  
I närhet till planområdet finns både Mulleskogen och 
Banvallen, varav den sistnämnda även är en del av cykelleden 
Sjuhäradsrundan. I Dalsjöfors finns även Stora Dalsjön med 
en kommunal badplats där ett antal motionsleder passerar 
förbi. Fritids- och folkhälsonämnden anser att det är viktigt 
att det säkerställs tillgängliga kopplingar till Banvallen, både 

från Tummarpskolans planerade område och från de plane-
rade bostäderna. Det hade även varit positivt om det går att 
utveckla stråken och entréerna till Mulleskogen. Detta skulle 
underlätta för både skolan och allmänheten att kunna hitta 
och använda motionsspåret och dess närmiljö mer, vilket 
även vore positivt utifrån ett folkhälsoperspektiv. 

Trafikåtgärder, gång och cykelvägar  
Utbyggnaden av Tummarpskolan och nya bostäder innebär 
både ökad trafik i närområdet samt fler gående och cyklister. 
Genomförd trafikutredning föreslår ett antal åtgärder, vilket 
är positivt. Fritids- och folkhälsonämnden vill belysa vikten 
av hög tillgänglighet till områdets olika platser och utpekade 
stråk, med fokus på de som angränsar till befintliga idrotts-/
föreningsanläggningar och badplatser samt spår och leder 
(Banvallen, Dalsjöns badplats, Dalsjöhov/Dalsjöhallen och 
Gårdavallen). Inom Dalsjöfors är det strategiskt viktiga 
målpunkter där många personer i olika åldrar dagligen rör 
sig. I ett vidare perspektiv är det även viktigt att lyfta fram 
betydelsen av att tryggt och säkert kunna ta sig till och från 
Dalsjöfors samhälle. Detta involverar både sträckan Dalsjö-
fors–Borås samt mellan Dalsjöfors och kringliggande orter. 

Civilsamhället: Ortsråd/Attraktiva Toarp och Dalsjöfors Scoutkår  
En del i Fritids- och folkhälsonämnden uppdrag är att 
stötta föreningslivet och civilsamhället. Inom planområdet 
berörs Dalsjöfors Scoutkår. Det är viktigt att föreningen inte 
begränsas i samband med föreslagna förändringar i området, 
både gällande byggnader och närliggande miljöer. 

Utifrån samarbetsuppdraget ”Lokalt inflytande” kan kopp-
lingar även göras till prioriterade punkter inom Ortsrådet/
Attraktiva Toarps lokala utvecklingsarbete. Inte minst gäller 
detta gång och cykelvägar samt nybyggnation. 

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Idrottshallen föreslås byggas som en fullstor idrottshall. 
Synpunkterna har skickats till Lokalförsörjningsförvalt-
ningen. Angående kopplingar till bland annat Banvallen så 
föreslås en gång- och cykelväg att byggas utmed Häglareds-
vägen för att ansluta till den föreslagna idrottshallen. Det är 
vidare möjligt att förlänga en gång- och cykelväg till Banval-
len. Entréer och stråk till bland annat Mulleskogen men 
också övriga kopplingar inom Dalsjöfors som ligger utanför 
planområdet hanteras inte i denna detaljplan, däremot skickas 
synpunkterna för information till Tekniska förvaltningen. 
Fokus inom planområdet ligger däremot på att skapa förut-
sättningar för tillgängliga och säkra gång- och cykelvägar 
utmed Boråsvägen.

Planförslaget begränsar inte scoutföreningens verksamhet.
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S11 Lokalförsörjningsnämnden 
Lokalförsörjningsförvaltningen beslutar i enlighet med 
gällande delegationsordning att tillstyrka den föreslagna 
detaljplanen. 

Det är ett stort behov av att samla skolenheterna i Dalsjöfors. 
Kvartersmarken har utökats för att ge möjlighet till att både 
utöka skolbyggnaderna och att möta det större elevantalet 
med skolgård. 

Inom den ”generella” byggrätten anger o1 att taklutningen 
måste vara minst 27 grader, vilket inte är en lämplig egenskap 
för idrottshallen. Vidare är byggnadernas höjd reglerad med 
’nockhöjd’, vilket istället önskas regleras med egenskapen 
byggnadshöjd. I det fortsatta arbetet önskas ’E’ preciseras i 
läge inom kvartersmarken. 

I n1-området i kvarterets norra del står två träd som kommer 
att begränsa den tilltänkta byggnadens placering. Tillbygg-
naden planeras nära tomtgräns för att maximera skolgården, 
vilket ligger i målkonflikt med träden. Därav önskas dessa tas 
ned och kompenseras. 

För befintliga byggnader anges a5 även för underhållsarbeten, 
vilket inte ställer sig rimligt till bevarandekravet. Varför ska 
bygglov sökas för att exempelvis byta stuprör? För hus B och 
C anges bevarandeegenskaper som begränsar anpassningen 
av byggnaden till de tekniska krav som ställs på såväl bygg-
naden i stort och inomhusmiljön. För hus C, som i grunden 
är en privatbostad, finns små möjligheter att erhålla moderna 
ändamålsenliga undervisningslokaler. Byggnaden ligger 
dessutom mitt på skolgården och skär av och begränsar dess 
användning.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Bestämmelsen som reglerar takvinkeln har tagits bort till 
granskningshandlingarna. E-område för ny transforma-
torstation har preciserats i plankartan. Länsstyrelsen har 
gett dispens för nedtagning av de två träden i allén under 
förutsättning att de återplanteras.

Bestämmelsen a5 är väsentlig med anledning av att åtgärder 
kopplat till underhållsarbeten behöver förhålla sig till de 
befintliga byggnaderna. Detta gäller även stuprör med anled-
ning av att val av till exempel kulör är viktiga för intrycket av 
byggnaden. 

Gällande bevarandet av de befintliga byggnaderna bedömer 
Samhällsbyggnadsnämnden fortsatt att kulturmiljön är av ett 
så pass stort värde att byggnaderna inte får rivas.   

S12 Polismyndigheten
Lokalpolisområde Borås har tagit del av detaljplan för 
Dalsjöfors Tummarp 1:116 med flera, Tummarpskolan och 
har ingen erinran gällande denna, dock önskar vi att man kan 
betänka nedan brottsförebyggande synpunkter. 

Polisen informerar i yttrandet om ett antal grundprinciper gällande de 
brottsförebyggande synpunkterna.

Kommentar
Noteras. Synpunkterna har skickats till berörda exploatörer.

S13 Västtrafik 
Västtrafik ser positivt på utbyggnad i närhet till god kollek-
tivtrafik, det ger de verksamma och boende inom området 
möjlighet att resa hållbart. Vi trafikerar hållplatsen som 
föreslås byggas om till en enkel stopphållplats. I nuläget 
har vi inga synpunkter på förslaget utan ser positivt på 
ambitionen att öka trafiksäkerheten, tillgängligheten för alla 
och framkomligheten för busstrafiken vid hållplatsen. Vi vill 
skicka med att det är viktigt att anslutande gångvägar ses 
över och tillgänglighetsanpassas vid behov så att hela resan 
fungerar.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

I och med detaljplanen skapas förutsättningar för utbyggnad 
av gång- och cykelvägar till busshållplatsen utmed Boråsvä-
gen.

S14 Statens geotekniska institut (SGI)
SGI saknar tydlighet kring hur stabilitetsberäkningarna har 
utförts. Det anges i Geotekniskt PM [3] att placering, storlek 
och laster för planerad byggnation ej var känt vid tiden och 
behöver därav en tydligare motivering kring val av beräk-
ningssektion och laster. SGI anser att stabiliteten behöver 
beräknas för de förhållanden som planen medger när det 
gäller framtida belastningar. SGI ställer sig frågande till 
om det är den mest kritiska sektion som har valts, dels med 
hänsyn till topografin men även med hänsyn till planerad 
byggnation och eventuella justeringar av topografin. Krävs 
fler sektioner för att belysa stabiliteten för framtida förhål-
landen? 

Det behövs även en tydligare beskrivning av hur de valda 
värden som använts i beräkningarna har tagits fram. I tabell 
1 i [3] anges att det är ”resultat från empiriska värden från 
TK Geo 13 och SGI Info 6”, dock finns en sammanställning 
av härledda värden från utförda CPT- och hejarsonderingar 
sammanställda i MUR [2] och SGI undrar om det inte är 
dessa som har legat till grund för valen.
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SGI anser att en tydlig motivering till val av grundvattennivå 
behöver infogas i geotekniskt PM. SGI hänvisar till kapitel 
4.3 i IEG 4:2010 för prognostisering och val av portrycksni-
våer i beräkningar. Klimatförändringens effekter behöver 
inkluderas i valet. 

SGI rekommenderar att stabilitetsberäkningar utförs för 
de belastningar (fyllning och byggnader) som kommer att 
tillåtas enligt detaljplanen. Geoteknisk utredning avseende 
stabilitetsförhållandena måste utföras med lägst detaljerad 
utredningsnivå enligt IEG Rapport 4:2010 alternativt IEG 
Rapport 6:2008 Rev 1. Stöd och vägledning finns i SGI 
Vägledning 8, 2023 (ersätter Skredkommissionen 3:95). 

Extra notis (ej grund för prövning): SGI tolkar redovisningen som att 
det år totalsäkerhetsmetoden som har använts, i tabell 3 i [3] anges dock 
resultaten i FEN, vilket år benämningen på vården som ska uppnås når 
partialkoefficientsmetoden används.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses. 

Den geotekniska utredningen har kompletterats för att 
besvara SGI:s synpunkter, se geotekniskt PM (Sweco, 2023-
09-06). Stabilitetberäkning har utförts med programmet 
Slope/W, GeoStudio 2021, version 11.0.0.21118. Redovisade 
säkerhetsfaktor avser Morgenstern-Price metod för cirkulär-
cylindriska glidytor, se Bilaga 2 till utredningen för redovi-
sade resultat. Beräkningar har vidare utförts för befintligt 
och projekterat förhållande med dränerad analys.

Ytterligare två beräkningssektioner har utförts. Sektionerna 
har valts i läge för de mest kritiska slänterna utifrån branthet 
och höjdskillnader inom områdets norra och västra del.

Gällande de geotekniska parametrarna har det förtydligats att 
bedömning av jordparametrar baseras på resultat från utförda 
undersökningar (CPT- och hejarsonderingar).

En motivering till val av grundvattennivå har infogats i 
geotekniskt PM, kapitel 9. 

Stabilitetsberäkningar har utförts för de belastningar (fyll-
ning och byggnader) som kommer att tillåtas enligt detaljpla-
nen. Geoteknisk utredning avseende stabilitetsförhållandena 
har utförts enligt IEG Rapport 4:2010.

Totalsäkerhetsmetoden har använts, därmed har ”bedömning 
FEN” tagits bort.

S15 Naturskyddsföreningen i Borås
I planbeskrivningen och tillhörande inventeringshandlingar 
tas en rad skyddsåtgärder upp för naturmiljön. Viktigt att 
dessa följs. 

Då flera träd kommer att tas ned inom planområdet är 
det viktigt att återplantering sker. Här ser vi gärna att 
även nyplantering sker. Viktigt att under entreprenaden 
kvarvarande utsatta träd skyddas så att de inte skadas av 
entreprenadmaskinerna. 

Då det finns invasiva växter inom området är det viktigt att 
dessa och schaktmassorna hanteras på rätt sätt så att sprid-
ning undviks. Det gäller också att se till att tillkommande 
schaktmassor till området inte är ”smittade”.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses. 

Återplantering av borttagna träd ska ske enligt Länsstyrelsens 
krav. Nämnda synpunkter har skickats till berörda exploatö-
rer.

S16 Skanova
Skanova har markförlagda teleanläggningar inom detaljpla-
neområdet. Skanova önskar att så långt som möjligt behålla 
befintliga teleanläggningar i nuvarande läge för att undvika 
olägenheter och kostnader som uppkommer i samband med 
flyttning. Tvingas Skanova vidta undanflyttningsåtgärder 
eller skydda telekablar för att möjliggöra exploatering 
förutsätter Skanova att den part som initierar åtgärden även 
bekostar den.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses.

Informationen är skickad till Lokalförsörjningsförvaltningen.

S17 Luftfartsverket  
LFV har i egenskap av sakägare för CNS-utrustning inget att 
erinra mot detaljplanen. 

Detta yttrande gäller på utfärdandedatum. LFV förbehåller 
sig rätten att revidera yttrandet vid ny prövning om regelverk 
gällande störningar på CNS-utrustning förändras, eller om ny 
CNS-utrustning etableras i hindrets närhet. 

Med CNS-utrustning menas utrustning för kommunikation, 
navigation och övervakning (Communication, Navigation, 
Surveillance). Analysen grundar sig på Svensk Standard 447 
10 12 utgåva 1:1991 ”Skyddsavstånd för luftfartsradiosystem 
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mot aktiva och passiva störningar för elektrisk kraftöverfö-
ring och tågdrift”, Standardiseringskommissionen i Sverige, 
samt på ICAO DOC 015. 

VIKTIGT: I vårt remissvar har LFV inte analyserat 
konsekvenser för flygvägar till och från flygplatser, samt 
om CNS-utrustning ägd av flygplats kan riskera att bli 
påverkad. Berörda flygplatser skall därför alltid tillfrågas 
som sakägare om byggnadsverk över 20 meter ingår i planer, 
eller om flygplatserna av annan anledning misstänks kunna 
bli påverkade av en etablering. Med berörd flygplats avses att 
etableringen hamnar inom flygplatsens MSA-yta ca 60 km ut 
från flygplatsen. MSA är den hinderyta som är störst och står 
för ”Minimum Sector Altitude”.

Kommentar
Noteras. Berörda flygplatser har fått information vid 
samrådstiden och en flyghinderanalys har genomförts efter 
samrådstiden.

S18 Dalsjöfors vägförening
Dalsjöfors vägförening ser positivt till att trafikområdet 
kring Tummarpskolan förbättras. Området är idag eftersatt 
gällande trafiksäkerhet och behöver moderniseras för att 
möta dagens samhälle gällande trafik för både fordon och 
gångcykeltrafikanter. 

Dalsjöfors vägförening önskar lämna några synpunkter på 
den plan som idag ligger som förslag. Med utgångspunkt att 
samhällets barn i årskurs 4-6 tar sig till Dalsjöskolan, samt 
barn i årskurs F- 3 som tar sig till Kerstingårdsskolan, ser 
vägföreningen att rörelser i samhället kommer att ändras då 
ombyggnationen står klar. Även om antalet barn som rör sig i 
samhället inte ökar kommer det att vara en annan belastning 
på andra delar av samhällets gång- och cykelvägar. Vägför-
eningen rekommenderar starkt att Borås stad har med detta i 
beaktande när en ombyggnation av Tummarpskolan görs då 
vägföreningen inte har ekonomisk möjlighet att kunna följa 
med i anpassningar för en sådan stor ändring i samhället. 
Dalsjöfors är ett åldrat samhälle gällande trafiksäkerhet, med 
smala, eller obefintliga, trottoarer och/eller cykelvägar. Det 
är viktigt att Borås stad tittar utanför detaljplanen då barnens 
säkerhet på väg till Tummarpskolan ligger utanför denna. 
Exempelvis är trottoarer utmed hela Boråsvägen smala och 
ej anpassade för den omfattning av antalet barn som kommer 
att vistas där under speciella tidpunkter på dagen. Vägfören-
ingen vill därför att Trafikverket har med hela sträckan i sin 
åtgärd för att bygga en trygg och säker gångväg till och från 
skolan. Vägföreningen vill starkt trycka på den avsmalnande 
trottoar som finns utanför Tummarpskolan och som leder 
upp mot Dalsjöskolan. Trottoaren ligger i en svag kurva där 
alla gångtrafikanter är utsatta pga smal trottoar, låg kant och 
tung trafik med hög hastighet. 

Gällande gång- och cykelväg från Tummarpskolan till nya 
idrottshallen har vägföreningen ett förslag att denna byggs 
hela vägen ner till banvallen så att barnen som kommer 
från det hållet kan gå säkert hela vägen upp till skolan. Det 
bygger också ihop samhället på ett bra sätt och ger intrycket 
att man ser till hela samhället istället för enbart ett område i 
samhället. 

Vägföreningen ställer sig också undrande till vem som 
kommer att vara ansvariga för gång- och cykelbanan och 
om det finns en uträknad kostnad för driften av denna? Om 
vägföreningen ska ha driftansvar kommer detta innebära en 
utökat kostnad för föreningen och dess medlemmar vilket 
Borås stad och vägföreningen behöver ha dialog om. Gällan-
de hastighetsbegränsningar i området som rör ombyggna-
tion av Tummarpskolan ser vägföreningen att nuvarande 
hastighet behålls samt att man inför hastighetsdämpande 
åtgärder i form av upphöjda hinder. De upphöjda hindren 
kan hjälpa att hålla nere hastigheten genom samhället under 
hela dygnet. Då fler bostäder är tänkt att byggas i området är 
det viktigt att hålla nere farten på trafiken under hela dygnet. 
Detta gäller även Häglaredsvägen.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Samhällsbyggnadsnämnden instämmer med vägföreningen 
att gång- och cykelvägar behöver utvecklas i Dalsjöfors. 
Däremot är det i en detaljplan endast möjligt att påverka 
marken inom planområdet. I planförslaget säkerställs att 
gång- och cykelväg i framtiden ska kunna tillgodoses. 
Berörda förvaltningar har även studerat vägsträckor utanför 
planområdet, utmed Boråsvägen, för att se över så att rätt 
förutsättningar för utbyggnad av gång- och cykelväg finns 
för hela sträckan. 

Borås Stad, i form av Lokalförsörjningsförvaltningen, 
ansvarar för eventuell utbyggnad av gång- och cykelväg 
utmed Häglaredsvägen inom planområdet. Dalsjöfors 
vägförening är väghållare för Häglaredsvägen och ansvarar 
därmed för framtida drift och underhåll. Tänkbara åtgärder 
ska stämmas av med Dalsjöfors vägförening. Enligt 
framtagen trafikutredning bedöms däremot trafikflödena 
längs Häglaredsvägen vara så låga att det i dagsläget inte 
anses nödvändigt och att fotgängare och cyklister istället 
kan gå och cykla i blandtrafik. Detaljplanen skapar däremot 
förutsättningar för att gc-väg i framtiden ska kunna byggas ut 
längs med Häglaredsvägen och vidare mot Banvallen.

S19 Vattenfall Eldistribution
Vattenfall Eldistribution har elnätanläggningar inom område 
och inom närområde för aktuell detaljplan bestående av 
12 kV markkabel, röd streckad linje i karta nedan, 12 kV 
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nätstation, svart kvadrat, 0,4 kV markkabel, blå streckad linje, 
och 0,4 kV kabelskåp, svart rektangel (bild finns i fullständigt 
yttrande).

Vattenfall Eldistribution önskar att placera en nätstation 
inom det av oss grönt inringat område i bild nedan (bild finns 
i fullständigt yttrande), helst inte södra delen då kablage ska gå 
upp till bostadsytan i norra delen av detaljplanen. Som vi 
uppfattade det vid diskussion med planarkitekten var det i/
vid parkeringen som det var lämpligt. 

Den nya nätstationen behövs för att kunna försörja såväl 
skolan, laddplatser (ev. skolbuss) liksom även ny bostadsbygg-
nation i norra delen av planområdet. En placering i närheten 
av parkeringen möjliggör även god åtkomst för service, lyft 
med lastbil etc. 

Vi har förståelse för att man inte kan specificera en yta för 
E-område för nätstationen med tanke på att det inte är ritat i 
detalj idag, men vi vill ändock passa på att framföra önskemå-
let om ett E-område för nätstation inom detta område. 

Vattenfall Eldistribution önskar ett E-område om storlek 10 
x 10 meter för tillkommande nätstation. Inom E-området vill 
Vattenfall Eldistribution ha minst 2 meter till annan teknisk 
anläggning. Minsta avstånd till byggnad och brännbart 
material ska vara minst 5 meter.

Kommentar
Synpunkterna tillgodoses delvis.

Flera av de nämnda kablarna regleras i plankartan med 
u-område efter Vattenfall Eldistributions synpunkter. Efter 
samrådet har dialog även förts med handläggare på Vattenfall 
Eldistribution angående den nätstation som krävs. En place-
ring av den nya nätstationen i det sydvästra hörnet bedöms 
vara möjlig och E-området har därför utökats. Prickmark har 
lagts till i plankartan två meter utanför användningsområdet. 
Inom prickmarken får inte heller parkering uppföras. Avstån-
den har tagits fram i dialog med handläggare på Vattenfall 
Eldistribution.

3. Yttranden från berörda 
grannar

Berörda kan vara fastighetsägare, innehavare av servitut, 
hyresgäster och boende i planområdet eller i dess anslutning.

S20 Tummarp 1:208
Vi i Dalsjöfors scoutkår har haft löpande kontakt med 
kommunen i detta projekt och även deltagit i samrådsmötet. 
Vi är fullt medvetna om vad detta innebär för vår fastighet. 

Den enda synpunkt vi har på detaljplanen gäller ”k7-Taktäck-
ning ska vara av rött lertegel. (begränsas av sekundär 
egenskapsgräns)”. När det blir dags för omläggning av 
fastighetens tak vill vi ha möjlighet att sätta upp solceller. Vi 
utgår ifrån att Borås stad ser positivt på en sådan åtgärd och 
att k7 inte hindrar oss från detta. 

Under denna process har vi framfört till representanter för 
Borås stad hur viktig den tomt som vi arrenderar är för vår 
verksamhet. Vi har 4 aktiva avdelningar som har verksamhet 
i och runt scouthuset 4 dagar i veckan. Då använder scou-
terna ofta tomten som kåren arrenderar för sina aktiviteter. 
Där har vi vår flaggstång som är vår samlingspunkt, där finns 
också vår berså med eldstad där scouterna lär sig att elda och 
laga mat över öppen eld. Där samlas vi för reflektion och 
samtal kring elden. Det finns också en träddunge på arrende-
tomten där scouterna lär sig att surra och bygga. En stor del 
av vår verksamhet bygger på uteaktiviteter. Därutöver har vi 
övernattningar och kårgemensamma aktiviteter bland annat 
Höstmarknad, där vi bjuder in lokalsamhället att ta del av 
lotterier, scoutaktiviteter och fika samt tipspromenader som 
utgår från scouthuset. Som ni förstår har vi en stor del av vår 
scoutverksamhet på tomten som vi får arrenderar. Den är vår 
framsida ut mot samhället. Därför skulle vi vilja säkerställa 
att vi kan fortsätta att använda den ytan och inte vara oroliga 
för att den kommer att nyttjas för andra saker. Vi vill därför 
gärna skriva ett så långt arrendeavtal som möjligt, istället för 
det 1-års avtal vi har idag. Vi skulle också i framtiden vilja 
köpa loss tomten från Borås stad.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses delvis.

Bestämmelsen gällande taktäckning i rött lertegel hindrar 
inte möjligheten för framtida solceller. Aktuellt planförslag 
hindrar inte heller Scoutföreningen från att fortsatt bedriva 
sin verksamhet och möjligheten att arrendera fastigheten 
intill. Frågor kring arrendeavtal och eventuellt köp av fastig-
het hänvisas till Mark- och exploateringsavdelningen.

S21 Tummarp 1:162
Vi har synpunkter på de bostäder som kommer att byggas på 
Boråsvägen. Vad vi kan se så kan dessa bostäder påverka vår 
kvällssol markant, vilket innebär en större värdeminskning 
för vår fastighet, då bostadshuset längst mot vägen ser ut att 
bli både högre och bredare. I dagsläget har vi kvällssol tills 
att solen i princip går ned. Detta får inte påverkas.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses inte. 

Planförslaget för bostäderna skulle innebära en påverkan 
under vissa tider på dygnet. Förslaget tillåter en maximal 
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nockhöjd på +259 respektive +260 meter i nockhöjd. Höjden 
är satt utifrån att möjliggöra för bostäder i tre våningar 
närmst Boråsvägen och fyra våningar längre in på fastig-
heten. Bedömningen är att bostädernas höjd inte medför 
betydande olägenhet på omgivande bebyggelse. En detaljplan 
innebär ständiga avväganden mellan olika intressen. Idag ser 
man en efterfrågan på bostäder i Dalsjöfors och där framför 
allt lägenheter är efterfrågade. Avväganden mellan antalet 
bostäder kontra den begränsade skuggning som bostäderna 
orsakar har gjorts. Bedömningen är att det inte skapar en 
betydande olägenhet för boende då skuggningen endast 
påverkar omgivande bostäder under en begränsad tid på 
dygnet. Ny bebyggelse tillåts inte heller att byggas närmare 
befintlig bostadsbebyggelse än 10 meter. 

Solstudien har vidare uppdaterats med fler tider.

S22 Tummarp 1:179
Vi önskar att det inte byggs en till byggnad bredvid nuva-
rande scoutstugan som det stod på en ritning med maximal 
exploatering. Det riskerar att vår kvällssol som vi har på vår 
altan och trädgård försvinner.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses inte. 

Planförslaget skulle innebära en påverkan under vissa tider 
på dygnet i jämförelse med dagens situation. Förslaget tillåter 
en maximal nockhöjd på +256 meter i nockhöjd. Höjden 
är satt utifrån höjder på omkringliggande byggnader samt 
utifrån befintlig byggrätt enligt gällandet detaljplan. En 
detaljplan innebär ständiga avväganden mellan olika intres-
sen. Bedömningen i det här fallet är att tillåten bebyggelse 
inte medför en betydande olägenhet för boende intill då 
skuggningen endast skulle påverka omgivande bostäder 
under en begränsad tid på dygnet. 

S23 Tummarp 1:178
Vi var på samrådsmötet den 2 maj på Tummarpskolan. Då 
vår tomtgräns är i anslutning till område 4 var vi intresserade 
av att få ta del av planeringen för denna del. Vi bor i fastighet 
Fjällbovägen 18 B, Tummarp 1:178. Vi fick dock information 
om att planen ännu inte är klar för område 4 och då är det 
svårt för oss att i dagsläget lämna synpunkter/tankar. För 
att ha rätten att tycka till framåt så fick vi veta att vi trots 
utebliven information om område 4 ska skicka in synpunkter. 
Därmed vill vi skicka in att vi är oroliga för att det som 
benämns besöksanläggningar/centrumverksamhet ska bli 
störande för oss som grannar samt att detta skulle innebära 
ett än större tryck på trafiksituationen på Fjällbovägen.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses delvis.

Planförslaget innebär att bebyggelse av centrumverksamhet 
eller besöksanläggning kan tillåtas på fastigheten. Det finns 
idag inga planer på att marken ska exploateras, däremot 
tillåter detaljplanen en sådan användning. Likt gällande 
detaljplan finns därmed en byggrätt men som kommer 
vara aktuell att bebyggas först när sådant intresse finns. 
Fastigheten ägs idag av kommunen och arrenderas ut till 
Scoutföreningen. Markanvändningen är bland annat satt 
utifrån att Scoutföreningen fortsatt ska kunna nyttja marken. 
Byggrätten är vidare begränsad till den mån att förslaget inte 
skulle få en betydande påverkan på trafiksituationen.

S24 Tummarp 1:21
Jag har en synpunkt gällande gång-/cykelväg, då ni vill ta 
mark från huset för att kunna bygga detta. Det skulle störa 
oss väldigt mycket då vi har buskar/träd som lägger sig fint 
på sommaren som skugga och insyn, som samtidigt ger sol 
in. Detsamma gäller under vinterhalvåret, så ger träden sin 
insyn med solen vilket ger värme. Träden går inte att flytta 
in längre så som i önskar att ta av marken. Och något buller-
plank är något vi ABSOLUT INTE vill ha då det täcker 
solen som tränger igenom, och som dessutom är skit fult och 
opraktiskt då vi gärna vill kunna se ut på gatan. Och behöver 
ni ändå så ska ni kunna flytta alla våra träd åt oss längre in 
vilket inte går. Vi har ingen annan lösning som vi vill åt. Då 
vi vill ha våra träd här som vi haft sedan vi flyttade in för 23 
år sedan.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses. 

Trafikförslaget har utgått ifrån vilken mark som ansetts 
som mest lämplig för att bygga ut gång- och cykelväg. Efter 
samrådstiden har berörda avdelningar och förvaltningar 
kollat på förslaget längs Boråsvägen ur ett helhetsperspektiv 
och vägsträckorna utanför planområdet har studerats. 
Bedömningen utifrån det är att gång- och cykelväg ryms 
inom det som idag är planlagt som väg enligt gällande 
detaljplan, vilket innebär att en gång- och cykelväg inte 
behöver läggas inom delar av er fastighet.

4. Synpunkter från övriga

S25 Storgatan 42
Synpunkter på detaljplan. 

 » Fast hastighetsbegränsning max 30 km/h utanför 
skolområdet. 

 » Sträckan utanför skolområdet hastighetsbegränsning 
max 40 km/h. 

 » Tydliga/rejäla fartdämpande åtgärder för att få ner 
hastigheten vid ingången av max 30 km/h. 
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 » Gång-/cykelbana på samma sida. Inte byta sida som 
förslaget anger. 

 » Mer långtgående plan för gång-/cykelbana till och från 
skolan från övriga Dalsjöfors. För att få bygga ut skolan 
ska även hela Dalsjöfors räknas in då gång-/cykeltrafi-
ken ökar i hela tätorten ner till skolan.

Kommentar
Synpunkten tillgodoses delvis.

Kommunen ser för tillfället över trafikhastigheterna i 
kommunens serviceorter, däribland Dalsjöfors och hastighe-
ten ska sänkas till 30 km/h intill skolan.

Med anledning av den föreslagna exploateringen innefattar 
trafikutredningen förslag på förbättringar av gång- och 
cykelbanor, säkrare och fler gång- och cykelpassager samt 
hastighetssäkrande åtgärder. Även busshållplatserna föreslås 
ändras till en enkel stopphållplats för att öka trafiksäkerheten 
för oskyddade trafikanter vid korsande av vägbanan till och 
från skolan. Trafikverket är väghållare för Boråsvägen och 
ansvarar därmed för framtida åtgärder. Detaljplanen skapar 
däremot förutsättningar för de föreslagna åtgärderna.

Anledningen till att gång- och cykelvägen skiftar sida är för 
att möta befintlig gång- och cykelväg söder om planområdet 
samt för att norrut hålla den på samma sida som skolan. I 
en detaljplan är det vidare endast möjligt att påverka marken 
inom planområdet och i förslaget säkerställs ytor för att 
gång- och cykelväg i framtiden ska kunna tillgodoses.

S26 Storgatan 102
Jag är positiv till nya förslaget för detaljplanen men har 
synpunkter på parkering och trafiksäkerhet som måste 
förbättras och tas hänsyn till redan nu. 

Det är redan idag problematiskt att hämta/lämna pga mycket 
trafik på skolområdet under kort tid morgon och eftermid-
dag. Det är för få parkeringsplatser och osäkert då barn måste 
passera där bilar och bussar kör. Idag kräver skolan att vi 
föräldrar kör förbi skolbussen och stannar efter bussen för 
att hämta/lämna. Där finns bara 2 platser vilket aldrig räcker 
till. Det resulterar i att många stannar på utfarten vilket gör 
det trångt och osäkert att köra ut från parkeringen. Eller så 
får man ställa sig på personalparkeringen. Då måste barnen 
passera trafiken helt oskyddat och risken för påkörning ökar 
markant. 

Om samtliga föräldrar ska stanna vid nya ”hämta/lämna 
zonen” direkt när man kör in på parkeringen kommer det 
skapa långa köer då alla inte kommer få plats dom kritiska 
perioderna. Det kommer skapa köer långt ut på Boråsvägen 
och skolbussen kommer inte få plats att köra in på området. 

Jag ser i nya detaljplanen att antal parkeringsplatser i det 
området inte kommer utökas även om antal hämta/lämna 
kommer ökas markant. Idag parkerar dessutom 3-10 bilar 
dagligen på denna parkering som inte har med skolverksam-
heten att göra. Vissa för pendelparkering för att åka med 
bussen. Men vissa har långtidsparkering, troligtvis boende i 
grannfastighet med lägenheter som inte får plats på sina egna 
fastigheter. Det måste tas hänsyn till när ni räknar behov 
av antal parkeringar. Vi har sett bilar som står orörda hela 
vinterperioder idag. Mitt förslag är att nyttja marken vid 
fastighet Tummarp 1:37 och gula villan för ännu fler parke-
ringsplatser. Där kan även barnen gå till skolan på ett säkert 
sätt utan att behöva passera trafikflödet. 

Sen säger ni emot er själva angående parkeringsplatser för 
personal (se röd text under). Behovet kommer vara ca 70 
% och antal platser måste beräknas för det, inte 45 % som 
föreslås. Dalsjöfors är ett utspritt samhälle med väldigt 
många jobbiga uppförsbackar. Därför är det få som använder 
cykeln som transportmedel inom samhället. Så även personal 
som bor i Dalsjöfors tar bilen till jobbet. 

Taget ur dokumentet: Planbeskrivning - Sida 14. Personalen 
beräknas uppgå till 150 personer. Andelen som kommer 
att använda bil för arbetsresan bedöms uppgå till 70 % 
Längre ner på samma sida står det: Antalet bilparkeringar 
ska beräknas på följande sätt för grundskola: 45 % av antalet 
anställda. Antal barn som blir skjutsade = 240 st/dag. En 
känslighetsanalys där skjutstrafiken antas vara koncentrerad 
till 30 minuter visar att det kommer att uppstå en kö med 
som mest sex fordon på Häglaredsvägen-utfarten från 
Tummarpskolan. Denna köbildning kan bli ett internt 
problem inom skolområdet. 

Problem med utfart från skolområdet till Boråsvägen via 
Häglaredsvägen. Vintertid är det väldigt svårt och riskfyllt 
att ta sig från skolan till korsningen Boråsvägen. Utfarten är 
skarp kurva och brant uppförsbacke. Varje gång det är snö/
is/slask så riskerar man att fastna i uppförsbacken. Därför 
måste man idag köra ut i hög hastighet vilket ökar risken för 
trafikolyckor om det kommer andra trafikanter på Häglareds-
vägen. Den nya utfarten måste därför göras mer trafiksäker. 
När man står i kö i uppförsbacken händer det ofta att fordon 
fastnar pga dålig plogning och många start o stopp. 

Förslagsvis bättre sikt västerut så man inte måste chansa vid 
utfart. Möjlighet att köa på ett säker sätt innan man kör ut på 
Häglaredsvägen. 

Det är redan idag ofta problematiskt att svänga vänster 
norrut på Boråsvägen då det är stort trafikflöde. Det skapar 
långa köer då det bara är 1 kö. Om det byggs stopphållplats 
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för bussen kommer det påverka köbildning vid hämtning/
lämning ännu mer då bussarna kommer stoppa all trafik 
norrut. 

Förslag: Bredda vägen med 2 köer så hade det flödet fungerat 
bättre. Alltså korsningen Häglaredsvägen-Boråsvägen. 1 kö 
för att svänga höger och 1 för att svänga vänster. 

Har det gjorts någon riskanalys för barnens säkerhet vid 
hämtning och lämning?

Kommentar
Synpunkten tillgodoses delvis. 

Den mest lämpade platsen för parkering är i befintligt läge, 
intill Boråsvägen, för att också nyttja ytorna med en sådan 
användning som inte störs av högre ljudnivåer. Utformnings-
alternativ av parkeringsplatsen begränsas av bland annat en 
trädallé samt begränsade möjligheter att skapa nya in- och 
utfarter från Boråsvägen. Föreslagen parkeringslösning har 
däremot justerats sen samrådsförslaget för att bättre möta de 
synpunkter som kommit in. Bland annat genom att detaljpla-
nen ger möjlighet för en tydligare hämta-/lämnazon samt ger 
möjlighet för både infart och utfart från Boråsvägen vilket 
skapar fler alternativ att ta sig tillbaka ut på Boråsvägen. 
Utfarten till Häglaredsvägen föreslås ges en annan vinkel 
vilket skapar utrymme för fler parkeringsplatser samt gör det 
enklare att ta sig ut på Häglaredsvägen. Förutom hämta-/
lämnaplatser kommer även övriga parkeringar intill Boråsvä-
gen samt intill den föreslagna idrottshallen vara möjliga att 
nyttja och som tillkommer för att möta parkeringsbehovet. 
Antalet parkeringsplatser kommer som minst att möta det 
antal som Borås Stads riktlinjer anger. Till skillnad från 
dagens lösning föreslås även trottoarer intill parkeringarna 
och körspåren för att göra det mer trafiksäkert för barnen att 
röra sig i området. I trafikutredningen har antalet personer 
som kommer använda bilen utgått ifrån att flera av dessa 
också samåker och att vissa arbetar deltid. 

Busshållplatslösningen med enkel stopphållplats på Borås-
vägen är ett förslag för att öka trafiksäkerheten och få ner 
hastigheterna. Detta samtidigt som en enkel stopphållplats 
har större kapacitet och bättre framkomlighet jämfört med 
en dubbel stopphållplats. 

Ingen riskanalys har gjorts. Däremot kollar vi alltid på 
barnens säkerhet vilket är ännu viktigare när vi nu arbetar 
med trafiken vid en skola. Vi föreslår därför säkrare angöring 
för varutransporter, mer ordnade förhållanden för hämta/
lämna och föreslår gångvägar som barnen kan ta sig på 
mellan parkering och skola.

Skisser på parkeringslösningen inom skolområdet är ett 
förslag och detaljplanen ger även möjligheter för andra 
alternativ. 

S27 Fågelbärsvägen 9
Angående utbyggnaden av Tummarpskolan och dess plane-
rade parkering har jag en synpunkt eller en tanke som jag 
önskar ska tas i beaktning. 

Vad jag kunde se på de bilder som presenterades på samråds-
mötet idag verkar det som om parkeringen kommer ha 
samma placering och utformning som den har i dagsläget. 
Det som är problematiskt redan idag med hur parkeringen 
ser ut idag är att det är många bilar i omlopp då föräldrar ska 
hämta och lämna sina barn, alltså inte parkera. Parkeringarna 
är på ena sidan (mot Boråsvägen) och om man bara ska 
lämna eller hämta sitt barn så gör många det ofta vid trot-
toarkanten på parkeringen som är närmast gula villan (se 
blå pil). Det innebär att både barn och föräldrar måste korsa 
där många bilar kör förbi (se röd pil), men även där de stora 
skolbussarna kommer för att lämna och hämta elever som 
även de stannar nere vid trottoarkanten vid gula villan. Ska 
tillägga att skolan inte vill att man stannar vid trottoarkan-
ten, men det görs dagligen av många då det är det enklaste 
och smidigaste alternativet om man bara ska stanna till för 
att lämna sitt barn. 

Mina barn går idag i åk 1 och 3 och när jag frågade dem om 
parkeringen så säger de själva att den känns läskig, speciellt 
när de stora bussarna kommer ner för att släppa av/hämta 
upp elever. Även när bussarna står stilla så känns de läskiga 
för barnen. Äldsta dottern sa att det var läskigt att bara gå 
bakom bussen som stod stilla för att gå till sin farmor som 
stod med sin bil parkerad på parkeringen, då hon var rädd att 
bussen skulle backa på henne. 

Det jag skulle vilja att man har i åtanke är att skapa en säker 
zon där föräldrar kan hämta och lämna sina barn, en ”drop-
off/pick-up zone”. Kanske att man till och med skiljer på 
parkering som har en egen infart/utfart (se grön markering) 
och en hämtnings- /lämningsplats som har en egen infart/
utfart (se svart markering) där även skolbussarna kan köra 
in för att lämna och hämta elever? Att ha en sån här zon 
nere vid parkeringen vid den nya idrottshallen tror jag tyvärr 
inte kommer vara ett bra alternativ då den hamnar för långt 
från Boråsvägen och då kommer man kanske hitta ”egna” 
lösningar likt idag som gör att trafiken blir stökig och osäker. 

Med tanke på att skolan kommer att utökas med 9 (mellan-
stadiet) + 4 (Kerstinsgården) klasser innebär det mer än 
fördubbling av biltrafik än vad det är idag (dagens 8 klasser). 
Barn på mellanstadiet som idag kanske går till skolan 
kanske får mer skjuts av sina föräldrar som ändå ska lämna 
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ett mindre syskon. Även antalet skolskjutsar med t.ex. taxi 
kommer att öka i och med att mellanstadiet flyttar ner till 
Tummarpskolan. 

Jag såg i trafikutredningen en annan planering för parke-
ringen, men även där ska bussarna ner för att lämna/hämta 
elever. Att parkeringen ska ha samma utformning som den 
har idag är ingen bra lösning med tanke på flödet på bilar och 
skolbussarna, men framförallt ur ett säkerhetsperspektiv för 
barnen! Det är ett ögonblicksverk att ett barn springer mot 
sin förälder i en parkerad bil och så kommer det en annan bil 
eller en skolbuss ner på parkeringen som inte ser barnet (eller 
tvärtom, att ett barn springer från parkeringen mot skolgår-
den). Det är trots allt i verkligheten vi lever och i verkligheten 
tar föräldrarna tyvärr ”genvägen” för att lämna och hämta 
sina barn. Förebygg detta genom att ordentligt tänka igenom 
hämtplatser/avlämning och parkering men även var skolbus-
sarna ska stanna för att skapa en säker miljö för barnen.

Kommentar 
Synpunkten tillgodoses delvis. 

Se föregående svar S26, Storgatan 102.

6. Kvarstående synpunkter

För att ha rätt att överklaga en plan ska man som berörd 
granne ha lämnat skriftliga synpunkter antingen i samrådet 
eller i granskningen. Sakägarna listade nedan har lämnat 
sådana synpunkter som inte tillgodosetts. De som kommu-
nen anser har tillgodosedda synpunkter är inte medräknade 
nedan och kommer inte att sändas en besvärshänvisning, som 
är ett brev som förklarar hur man överklagar. 

Kvarvarande synpunkter från berörda 
grannar
Följande berörda grannar har kvarstående synpunkter som 
inte tillgodosetts efter samrådet. De berörda grannar som 
inte fått sina synpunkter tillgodosedda efter antagande 
kommer att skickas besvärshänvisning.

 » Fastigheten Tummarp 1:208. Har lämnat synpunkter 
som inte tillgodosetts i samrådet, angående säkerstäl-
lande av framtida arrendering av kommunal fastighet. 
Synpunkten om möjliggörandet av solceller har tillgo-
dosetts.

 » Fastigheten Tummarp 1:162. Har lämnat synpunkter 
som inte tillgodosetts i samrådet, angående föreslagen 
bostadsexploaterings påverkan på fastighetens soltim-
mar. 

 » Fastigheten Tummarp 1:179. Har lämnat synpunkter 
som inte tillgodosetts i samrådet, angående föreslagen 
byggrätt på fastigheten norr om Fjällbogatan och dess 
påverkan på fastigheten Tummarp 1:179:s soltimmar. 

 » Fastigheten Tummarp 1:178. Har lämnat synpunkter 
som inte tillgodosetts i samrådet, angående oro över 
störande verksamhet inom det som planläggs som 
centrum och besöksanläggning. 

Kvarvarande synpunkter från övriga
Även boende på Storgatan 42, Fågelbärsvägen 9 och Storga-
tan 102 har skickat in synpunkter. Kommunen bedömer inte 
att de personerna är berörda och de kommer inte att få en 
besvärshänvisning. Däremot får de genom denna samrådsre-
dogörelse svar på sina inskickade synpunkter. Dessa personer 
kan överklaga planen, men får vända sig till plan- och 
bygglovsavdelningen för att få instruktioner om vad som 
måste vara med i ett överklagande. 

Lista över berörda grannar med  
kvarstående synpunkter
Följande berörda grannar har inte fått sina yttranden tillgo-
dosedda och har därmed rätt att överklaga detaljplanen om 
synpunkterna inte tillgodosetts efter antagande. 

Tummarp 1:208 
Tummarp 1:162 
Tummarp 1:179 
Tummarp 1:178 
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